
 



2 



 



4 



5 

 

                                                           

http://www.armtimes.com/


6 

 

 

 

 

 

 

 



7 

 

 

 



8 

                                                           



9 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                           



10 

 

 



11 

 

 

                                                           



12 



13 

6

                                                           
6

http://www.cba.am/
http://www.armstat.am/


14 

 



15 



16 

 

 

 

 

 

 

 

 



17 



18 



19 

 

 

 

                                                           

http://www.armstat.am/


20 



21 

 

 

 

 



22 

 

ВАГЕ  ГАГИКОВИЧ  БОЯХЧЯН 

 

ПРОБЛЕМЫ УПРАВЛЕНИЯ УСТОЙЧИВОСТЬЮ БАНКОВСКОГО 

СЕКТОРА, СПОСОБСТВУЮЩЕГО РАЗВИТИЮ ЭКОНОМИКИ В 

РЕСПУБЛИКЕ АРМЕНИЯ  

 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата экономических наук по специальности 

08.00.02 – “Экономика, управление хозяйством и его отраслями”. 

 

Защита диссертации состоится 22 декабря 2017г. в 13
30

, на заседании Специализированного 

совета 015 ВАК Республики Армения по экономике, действующего в Ереванском 

государственном университете, по адресу: 0009, г. Ереван, ул. Х.Абовяна 52.  

 

Р Е З Ю М Е 

 

Настоящая диссертация посвящена изучению и анализу устойчивости 

банковского сектора Республики Армения и его вкладу в деле обеспечения 

экономического роста.  

Последствия экономического кризиса 2008 года пока ещё не устранены, в 

частности это касается обеспечения достаточного уровня экономического роста 

и достижения докризисных показателей ВВП. Наличие современного 

банковского сектора играет значительную роль как для макроэкономической 

стабильности, так и для субъектов экономической деятельности. Автор 

диссертации исследует проблемы устойчивости банковского сектора РА в 

целом, а также предлагает пути достижения устойчивости путем 

диверсификации деятельности самих коммерческих банков.  

Основной целью исследования является совершенствование методов 

обеспечения устойчивости банковского сектора, позволяющих прежде всего 

способствовать экономическому росту РА.  

Для достижения поставленной в диссертационной работе цели 

представлены следующие задачи:  

 выявить посткризисные проблемы обеспечения экономического 

роста в РА и основные причины их проявления; 

 исследовать препятствия, существующие для ведения бизнеса на 

микро- и макро- уровнях; 

 исследовать понятия и принципы, определяющие устойчивость 

банковской системы, а также основные подходы к определению устойчивости;  

 с помощью эконометрической модели оценить тенденции 

изменения и взаимозависимость основных финансовых и экономических 
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макропоказателей в РА;  

 проанализировать влияние банковского сектора на рост экономики, 

а также выявить особенности рыночной конкуренции в банковской сфере;  

 исследовать основные направления обеспечения устойчивости 

банковской сферы.  

Основные научные результаты исследования имеют теоретическое и 

практическое значение, научная новизна которых заключается в следующем: 

1. Обоснованы и исследованы, а также классифицированы по степени 

важности современные вызовы для экономического развития РА. Среди 

вызовов выделена необходимость решения проблемы долгов коммерческих 

организаций (особенно малых и средних), поскольку долговые проблемы таких 

организаций являются наиболее острыми и первоочередными.  

2. С применением эконометрической модели исследованы и оценены 

долгосрочные и краткосрочные взаимозависимости между показателями 

динамики ВВП (экономического роста) РА, индекса потребительских цен 

(ИПЦ), денежной массы, банковской процентной ставки и кредитной 

процентной ставки.  

3. Проведена оценка соответствия механизмов регулирования, 

применяемая в банковской сфере РА, современным нормам регулирования этой 

сферы деятельности. На основе проведённого анализа автором предложен 

инструментарий обеспечения устойчивости банковской системы, основной 

целью которого должно стать обеспечение потребностей реального сектора 

экономики, а также обеспечение устойчивого экономического развития 

республики. 

4. Автором предложена система раннего предупреждения кризисов в 

коммерческих банках РА, которая предполагает внедрение и наличие 

структуры, основной целью которой является не устранение последствий 

кризисов, а внедрение в коммерческих банках принципов стратегического 

планирования, позволяющих не допускать, предотвращать возникновение 

кризисов.  

5. Представлены предложения относительно диверсификации 

деятельности коммерческих банков, которые прежде всего должны учитывать 

внедрение новейших технологий в сферу банковских услуг, устранение 

национальных границ для предоставления таких услуг, а также расширение 

понятия банковского продукта.  
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VAHE  GAGIK  BOYAKHCHYAN 

 

PROBLEMS OF MANAGING THE SUSTAINABILITY OF THE BANKING 

SECTOR PROMOTING AN ECONOMIC DEVELOPMENT IN THE 

REPUBLIC OF ARMENIA  

 

The dissertation is submitted for pursuing of scientific degree of PhD of economics in the field 

08.00.02 “Economics, Management of the Economy and its Branches” 

 

The defense of the dissertation will take place at 13
30

, on December 22nd, 2017, at the Meeting of 

the Specialized Council 015 in Economics of the Supreme Certifying Committee of the Republic of 

Armenia acting at the Yerevan State University.  

Address: 52 Abovyan str., Yerevan, 0009, Armenia  

 

 

S U M M A R Y  

 

This dissertation is devoted to the study and analysis of the stability of the 

banking sector of the Republic of Armenia and its contribution to economic growth. 

The consequences of the economic crisis of 2008 have not yet been eliminated, 

in particular, this concerns ensuring a sufficient level of economic growth and 

achieving pre-crisis level of GDP. The presence of a modern banking sector plays a 

significant role both for macroeconomic stability and for economic operators. The 

author of the thesis examines the problems of the stability of the banking sector of the 

Republic of Armenia as a whole, and also offers ways to achieve sustainability by 

diversifying the activities of commercial banks themselves. 

The main objective of the study is to improve the methods of ensuring the 

stability of the banking sector, which, first of all, enable the economic growth of the 

Republic of Armenia. 

To achieve the goal set in the thesis, the following tasks are presented: 

 Identify the post-crisis problems of ensuring economic growth in the RA 

and the main reasons for their manifestation; 

 Explore the obstacles that exist for doing business at the micro- and 

macro- levels; 

 Explore the concepts and principles that determine the stability of the 

banking system, as well as the basic approaches to the definition of sustainability; 

 Use the econometric model to assess the trends and interdependence of 

the main financial and economic macroeconomic indicators in the Republic of 

Armenia; 



25 

 Analyze the impact of the banking sector on the growth of the economy, 

as well as identify the features of market competition in the banking sector; 

 Explore the main directions of ensuring the stability of the banking 

sector. 

Main scientific results of the study have theoretical and practical significance, 

scientific novelty of which is as follows: 

1. Modern challenges for the economic development of the Republic of 

Armenia have been substantiated and investigated, and also classified according to 

their importance. Among the challenges highlighted the need to address the problem 

of debts of commercial organizations (especially small and medium-sized ones), 

since debt problems are the most acute and urgent. 

2. Long-term and short-term interdependencies between indicators of GDP 

(economic growth) dynamics of the RA, the consumer price index (CPI), the money 

supply, the bank interest rate and the credit interest rate were explored and evaluated 

using the econometric model. 

3. Conformity assessment of the regulatory mechanisms applied in the banking 

sector of the Republic of Armenia was carried out, and the current regulation 

standards for this field of activity were assessed. Based on the analysis, the author 

suggests a tool for ensuring the stability of the banking system, whose main goal 

should be to meet the needs of the real sector of the economy, as well as ensure 

sustainable economic development of the republic. 

4. The author proposes an early warning system for crises in commercial banks 

of the Republic of Armenia, which presupposes the introduction and availability of a 

system whose main purpose is not to eliminate the consequences of crises, but to 

introduce the principles of strategic planning in commercial banks that prevent the 

occurrence of crises. 

5. The proposals for the diversification of the activities of commercial banks 

are presented, which first of all should take into account the introduction of new 

technologies in the sphere of banking services, the elimination of national borders for 

the provision of such services, and the expansion of the concept of a banking product. 

 

 

 

 


